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V proizvodnji zaposlenih 
vedno več sodelavk

Drage sodelavke, ob vašem preteklem prazniku vam še enkrat želim, da ste ponosne nase, in se 
vam zahvaljujem, da se spomnite tudi na 10. marec, ko praznujemo vaši sodelavci!

Marko Drobnič, predsednik Uprave Taluma
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Vloga ženske v družbi se je skozi stoletja počasi spreminjala. Če je bilo pred sto leti 
normalno, da je ženska doma in skrbi za družino, potem se danes od nje pričakuje, 
da hodi v službo, si ustvari svojo lastno kariero in enakovredno prispeva k družin-
skemu proračunu, pri tem pa ohrani tradicionalne vrednote in poskrbi še za druži-
no. Pot ženske emancipacije niti malo ni lahka, saj poleg samostojnosti prinaša tudi 
več odgovornosti in pričakovanj. Pri tem ne smemo pozabiti, da vse spremembe, ki 
so nas doletele v stoletjih, enako doživljajo tudi moški. Ti so se morali prilagoditi in 
sprejeti žensko kot enakopravno partnerico in sodelavko.

V mesecu marcu je tako simbolično tudi časopis Aluminij bolj žensko obarvan, saj 
smo spregovorili o poklicih, ki smo jih še pred časom dojemali kot moške. Tako 
pred nekaj leti morda še nihče ni slutil, da bo v proizvodnji vedno več žensk in da 
bodo te ženske vozile viličarje, da bodo gradbenice in livarke. Prav o tem sta se 
tokrat razgovorili Natalija Vindiš in Valerija Drevenšek, Jana Kurež pa nam je v ru-
briki Moj delovni dan zaupala, da je ponosna, ker ima opravljen izpit za upravljanje 
viličarja in da z veseljem sede nanj. 

O vlogi žensk v družbi je spregovoril tudi predsednik družbe Marko Drobnič in 
povzel navedbe Stanislave Šmon glede nevzdržnih razmer, ki še vedno vladajo v 
določenih državah, predvsem tretjega sveta. 

Sodelavke so se v tokratni reportaži razgovorile o prijetni »štimungi«, ki so si jo 
pričarale na izletu na Bled. 

Pišemo tudi o korporativni integriteti, pridobivanju statusa distributerja električne 
energije, o spremembi dovoljenja za obrat Seveso, o sejmu Aerosol forum v Parizu 
in o inovativnosti, rubrika Zdravo Talum pa je tokrat namenjena letošnjemu Tednu 
boja proti raku. 

Želimo vam prijetno branje!p

UVODNIK

Marec v znamenju ženske

ALEKSANDRA JELUŠIČ
GLAVNA UREDNICA
FOTO: SRDAN MOHORIČ

Pot ženske emancipacije niti malo ni lahka, saj poleg samostojnosti prinaša tudi 
več odgovornosti in pričakovanj. Pri tem ne smemo pozabiti, da vse spremembe, 
ki so nas doletele v stoletjih, enako doživljajo tudi moški. «

» 
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Smo pretežno moški kolektiv, 
a delež zaposlenih žensk se povečuje

UPRAVA

FOTO: SRDAN MOHORIČ 

Marko Drobnič, predsednik Uprave Taluma

K temu, da je program na napravi zaživel, 
je seveda posredno prispeval tudi vsak 
izmed vas, spoštovani talumovci, za kar 
so nam članice kluba zelo hvaležne.«

» 

Ob letošnjem mednarodnem dnevu žena sem imel na povabilo kluba 
Soroptimist Ptuj možnost in priložnost sodelovati na njihovem tradici-
onalnem letnem koncertu. Članice kluba, ki so zgolj in samo ženske iz 
lokalnega oziroma regionalnega okolja, si v okviru svojega poslanstva 
prizadevajo za pomen položaja žensk v družbi ter ob tem organizirajo 
humanitarne aktivnosti za pomoč posameznicam, skupinam, društvom 
in organizacijam.

Že predlani smo v skupini Talum pomagali temu društvu in posredno 
bolnišnici Ptuj z donacijo za nakup mamografa, naprave za preventivne 
preglede in zgodnje odkrivanje raka na dojkah. Lani je bil mamograf  
nabavljen, letos januarja pa bil je vzpostavljen še preventivni program 
za odkrivanje raka dojk. K temu, da je program na napravi zaživel, je 
seveda posredno prispeval tudi vsak izmed vas, spoštovani talumovci, za 
kar so nam članice kluba zelo hvaležne. Nenazadnje se s tem tudi vsem 
vam, drage sodelavke, ponuja možnost za udeležbo pri preventivnem 
pregledu. Izkoristite jo, tudi same ste prispevale k temu, da lahko ta 
pregled opravite zelo blizu nas, v bolnišnici na Ptuju.

Ob vsem, kar sem ob dnevu žena na tem dogodku doživel, sem se za-
mislil tudi ob nagovoru slavnostne gostje Stanislave Šmon, Slovenke, ki 
deluje pri Organizaciji združenih narodov. Prav Generalna skupščina te 
organizacije je leta 1977 z mednarodno resolucijo določila 8. marec za 
mednarodni dan žena. Stanislava Šmon je navedla tele podatke: 
• v nekaterih državah mora žena pridobiti dovoljenje moža za izhod 

iz hiše, tam ženske ne smejo voziti avtomobila in nimajo pravic do 
lastnega premoženja,

• 50 odstotkov žensk je še vedno prisiljenih v suženjstvo,
• dve tretjini vse delovne sile je žensk, vendar prejmejo manj kot         

10 odstotkov svetovnih prihodkov,
• 37.000 žensk je dnevno prisiljenih v poroko in
• 36 odstotkov žensk po svetu ne more ali ne sme uporabljati nikakr-

šne kontracepcije.

Ob vsem tem sem vesel, da živimo v času in okolju, v katerem nam je 
navedeno tuje. Talumovci smo lahko ponosni tudi na dejstvo, da se je 
ne glede na to, da smo pretežno moški kolektiv, delež zaposlenih žensk 
v skupini Talum povečal. 

Drage sodelavke, ob vašem preteklem prazniku vam še enkrat želim, 
da ste ponosne nase, in se vam zahvaljujem, da se spomnite tudi na           
10. marec, ko praznujemo vaši sodelavci!p

Marko Drobnič
predsednik Uprave Taluma
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V sklopu vladnega obiska v po- 
dravski regiji je Zdravko Počival-
šek, minister za gospodarski razvoj 
in tehnologijo, s sodelavci obiskal 
družbo Talum. Goste sta sprejela 
predsednik in član uprave Marko 
Drobnič in Daniel Lačen.
V okviru obiska je Marko Drob-
nič predstavil poslovanje družbe 
Talum, dosežke uresničevanja stra-
teških smernic in najpomembnejše 
razvojne projekte družbe na po-
dročjih in programih rondelic, ulit-
kov in absorberjev. Talum s svojo 
energijsko učinkovito in okolju 
prijazno proizvodnjo in predelavo 
aluminija sodi v ozek krog naju-
činkovitejših proizvajalcev elektro-

liznega aluminija in aluminijevih 
zlitin v svetovnem merilu.
Gostje so si ogledali tudi proiz- 
vodnjo rondelic. Na tem področju 
se Talum s programom tub in doz 
uvršča med največje in tehnološko 
najbolj napredne proizvajalce na 
svetu.
Prihodki skupine Talum so v letu 
2015 presegli 316 milijonov evrov, 
kar pomeni, da so se glede na 
leto 2014 povečali za 13 odstot-
kov, s tem pa se družba uvršča 
med 30 največjih v Sloveniji in na                
11. mesto med največjimi izvozni-
ki. Po številu novih zaposlitev v 
zadnjih dveh letih je Talum uvr-
ščen na 3. mesto v Sloveniji, saj je 
bilo treba zaradi povečanega ob-
sega proizvodnje zaposliti več kot 
200 novih sodelavcev. Po treh izre-

dno zahtevnih poslovnih letih, ko 
je Skupina Talum poslovala z izgu-
bo, je bil v lanskem letu ustvarjen 
čisti dobiček v višini 0,5 milijona 
evrov. Ustvarjeno je rezultat pove-
čane proizvodnje, nekaterih novih 
programov in strategije prestruk-
turiranja z inovativnostjo. 

V letošnjem letu so – zaradi niž-
je borzne cene aluminija in nižjih 
premij za posamezne izdelke – na-
črtovani nekoliko nižji prihodki iz 
prodaje. Ocenjeni so na 296 mili-
jonov evrov, ob tem pa je načrto-
vano povečanje čistega dobička na 
1,7 milijona evrov.p

Korporativna integriteta
SLUŽBA ZA UPRAVLJANJE TVEGANJ

AVTOR: TEODOR DEČMAN 
FOTO: MOJCA KAVAŠ

AVTOR: DANICA HRNČIČ 
FOTO: ALEKSANDRA JELUŠIČ

Pravilnik korporativne integritete 
je objavljen na intranetni in spletni 
strani družbe.
Kot temeljna tveganja korporativ-
ne integritete lahko opredelimo 
naslednja tveganja:
• tveganja v zvezi s sklepanjem 

pogodb s področja nabave, 
prodaje, investicij,

• tveganja v zvezi z nasprotjem 
interesov,

• tveganja v zvezi s protikorup-
cijsko klavzulo,

• tveganja v zvezi s spoštova-
njem poslovne skrivnosti in 
zaupnosti podatkov,

• tveganja v zvezi s sprejema-
njem in dajanjem daril,

• tveganja v zvezi z notranjimi in 

zunanjim vplivi in zahtevami, 
ki bi lahko vplivali na odločitve 
in osebno integriteto zaposle-
nih,

• tveganja v zvezi s podkupova-
njem, izsiljevanjem, pranjem 
denarja in trgovanjem z infor-
macijami,

• tveganja v zvezi z varnostjo in 
zdravjem pri delu,

• tveganje v zvezi s trpinčenjem 
na delu.

Vsak zaposleni mora neposredno 
nadrejenemu in Službi za upravlja-
nje tveganj v pisni ali ustni obliki 
sporočiti vsako zaznano kršitev 
korporativne integritete. Služba za 
upravljanje tveganj bo vsako prija-
vo ustrezno obravnavala.p

S sprejetjem Pravilnika korporativne integritete zagotavljamo   
skladnost poslovanja družbe in ravnanje zaposlenih v skladu z za-
konodajo, veljavnimi standardi, sprejetimi smernicami in priporo-
čili ter z internimi pravili, predpisi in navodili družbe in njenih or-
ganov. Cilj pri tem je splošno izboljšanje poslovnih rezultatov in 
krepitev družbene odgovornosti.
Pravilnik določa ukrepe za spoštovanje korporativne integritete, 
postopek obravnavanja prijav pri njenih kršitvah ter obveznost po-
ročanja in obveščanja s tega področja.

Za prijavo kršitev korporativne 
integritete je bil uveden 
e-naslov: 
prijava.nepravilnosti@talum.si,

pri vhodu v jedilnico pa name-
ščena skrinjica za anonimne pri-
jave kršitev. 

Prijave je mogoče oddati tudi pi-
sno na naslov Službe za upravlja-
nje tveganj.

Minister  Zdravko Počivalšek 
obiskal Taluma

SLUŽBA ZA ODNOSE Z JAVNOSTMI

Talum je v sredo, 9. marca 2016, obiskal minister za gospodarski 
razvoj in tehnologijo Zdravko Počivalšek. Minister se je podrobneje 
seznanil z dosežki in delom v skupini Talum ter si ogledal del pro-
izvodnje. Priložnost smo v Talumu izkoristili tudi za predstavitev 
novih razvojnih projektov. Predsednik Uprave Marko Drobnič, minister Zdravko Počivalšek in vodja proizvodnje rondelic Jože Turk

Minister Zdravko Počivalšek ob obisku Taluma:
»Obiski podjetij, še posebno tako uspešnih in dovršenih v smislu pro-
duktnih in poslovnih rešitev, kot je vaše, so zagotovo moj najljubši del 
ministrovanja. Moram priznati, da sem osupnil ob pogledu na vašo pro-
izvodnjo in ob podatkih, ki ste nam jih predstavili. Vaša visoka tehnolo-
ška optimiziranost ter poslovanje po načelih krožnega gospodarstva se-
veda postavljata pomemben zgled – tako domačim kot tujim podjetjem. 
Izredno pomemben se mi zdi tudi vaš prispevek k izboljšanju poslovne-
ga okolja v Sloveniji, saj želi ministrstvo svoje ukrepe na tem področju 
oblikovati s pomočjo izkušenj iz realnega sektorja, konstruktivnih kritik 
obstoječega sistema ter svežih pogledov gospodarstvenikov.«

Skrinjica za anonimne prijave kršitev
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UPRAVLJANJE Z ENERGIJO

Evropska unija je zaradi odprtja 
trga z električno energijo predpi-
sala državam članicam, da morajo 
sprejeti zakonodajo, ki bo zago-
tavljanja enake pogoje vsem 
končnim odjemalcem električ-
ne energije, na osnovi česar je bil 
leta 2014 sprejet Energetski zakon 
EZ-1. Ta zakon med drugim opre-
deljuje tudi zaokrožena gospodar-
ska območja, ki si lahko v primeru 
priključitve na prenosno omrežje 
pridobijo status distributerja za-
prtega distribucijskega omrežja 
(ZDS). Tako imajo tudi vsi konč-
ni odjemalci na takem območju 
enake pravice (in odgovornosti) 
kot končni odjemalci, priključeni 
na javna distribucijska omrežja. 
Na našem območju je to Elektro 
Maribor, ki bi prevzel upravljanje 

našega celotnega elektroenerget-
skega omrežja, če si ne bi pridobili 
statusa ZDS.

Talum, d. d., si je konec leta 
2014 pridobil status distributer-
ja ZDS (podoben status imajo še 
Enos in Acroni z Jesenic ter Petrol 
Energetika Ravne), v dogovoru z 
Agencijo za energijo pa je  naloge 
distributerja začel opravljati 1. ja-
nuarja 2016.

Talum ima s tem enake pravice, 
obveznosti in odgovornosti, kot 
jih imajo po EZ-1 javna distribu-
cijska podjetja. Med ključne nalo-
ge distributerja ZDS spadajo:
• obračun omrežnine za prenosni 

in distribucijski sistem ter čez-
merno prevzete jalove energije,

• obračun prispevkov za obnov- 
ljive vire, energijsko učinkovi-
tost in delovanje organizatorja 
trga,

• distribucija, merjenje, obraču-
navanje električne energije svo-
jim odjemalcem,

• vzdrževanje in razvoj električ-
nega omrežja,

• izdajanje soglasij za priključe-
vanje novih porabnikov, infor-
miranje odjemalcev in zaintere-
siranih strank,

• poročanje o delovanju javnim 
institucijam,

• za svoje poslovanje potrebuje 
ločeno računovodsko sprem- 
ljanje …

Na prvi pogled je uvedba postop-
kov ZDS enostavna in nič kaj 
drugačna od dosedanje prakse pri 
obvladovanju elektroenergetskega 
sistema v Talumu; ta zajema 18 
transformatorskih postaj z več kot 
60 energetskimi transformatorji, 
na katere je priključenih več kot 
800 porabnikov. Izjemno kom-
pleksna in prepletena energet-
ska zakonodaja zahteva neneh-

no komunikacijo in usklajevanje 
naše poslovne enote Upravljanje z 
energijo in Pravne službe z Agen-
cijo za energijo, Borzenom, Eko 
skladom, Elesom, Elektrom Mari-
bor, dobavitelji električne energije 
in našimi končnimi odjemalci. Ker 
naš elektroenergetski sistem omo-
goča napajanje izjemno velikemu 

številu porabnikov in ga razvijamo 
skladno s pričakovanji in zahteva-
mi končnih odjemalcev, je tudi iz-
vajanje nalog distributerja ZDS 
dinamično in bo takšno tudi v 
prihodnosti, zato se zahvaljujem 
vsem sodelavkam in sodelavcem, 
ki konstruktivno sodelujejo pri 
delovanju ZDS Talum. 

Ob tem naj tudi omenim, da smo 
januarja letos pridobili še status 
distributerja ZDS za področje ze-
meljskega plina; uvajati ga bomo 
začeli predvidoma v drugi polo-
vici letošnjega leta. Če nam tega 
statusa ne bi uspelo pridobiti, bi 
upravljanje celotnega omrežja ze-
meljskega plina prevzelo podjetje 
Adriaplin kot najbližji operater ze-
meljskega plina.p

AVTOR: MAG. BOŠTJAN KOROŠEC
FOTO: ZLATKO ŠIROVNIK
             SRDAN MOHORIČ

Pridobili status distributerja električne energije

Industrijska cona Talum je ena redkih še aktivnih industrijskih con 
v Sloveniji, ki je priključena na visokonapetostni prenosni sistem 
električne energije, na njenem območju pa je več poslovnih odje-
malcev oziroma podjetij.

Enopolna shema 10 kV distribucijskega omrežja ZDS Talum Glavni dispečerski prostor – stikalnica
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INOVATIVNOST

AVTOR: PETER MEGLIČ

Promocija inovativnosti 

V Skupini Talum že tretje leto zapored presegamo zastavljene cilje 
na področju inovativnosti. Srednjeročni cilj podjetja je, da vsak za-
posleni poda vsaj en koristni predlog letno. Ključni cilj spodbujanja 
inovativne dejavnosti v podjetju je vzpostaviti inovativno kulturo 
kot način razmišljanja. S takim pristopom si lahko v prihodnosti 
obetamo še boljše rezultate. 

V Skupini Talum smo že tretje 
leto zapored presegli zastavljeni 
cilj glede števila podanih inova-
cijskih predlogov. Lansko leto je 
bilo tako podanih kar 863 pre-
dlogov oziroma 0,73 predloga na 
zaposlenega. Kljub spodbudnim 
rezultatom iščemo priložnosti za 
nadaljnjo rast na področju inova-
tivnosti, zato smo si za leto 2016 
zadali še smelejši cilj, to je 0,8 po-
danega predloga na zaposlenega.

Število koristnih predlogov v po-
sameznih okoljih nakazuje, da 
imamo na področju izkoriščanja 
inovativnega potenciala zaposle-
nih ponekod še nekaj rezerv. Ne-
izkoriščene potenciale poskušamo 
izkoristiti z organizacijo delavnic, 
na katerih ugotavljamo predno-
sti vključevanja vseh zaposlenih 
v različne izboljšave posameznih 
procesov in dejavnosti kot celote. 
Takšna je bila tudi delavnica Pro-
mocija inovativne dejavnosti, ki je 
januarja potekala v podjetju Vital, 
d. o. o. Delavnice se je udeležilo 
vodstvo podjetja in večina zapo-
slenih.

Glavni poudarki delavnice

Inovativnost postaja ključno go-
nilo konkurenčnosti podjetij, ki z 
inovacijami pospešujejo svojo rast 
in stroškovno učinkovitost ter iz-

boljšujejo konkurenčni položaj in 
poslovno uspešnost. Inovativnost 
kot način razmišljanja v vseh fazah 
poslovnega procesa je pomembna 
konkurenčna prednost, ki uspešna 
podjetja ločuje od manj uspešnih. 

Inovativno podjetje se od neino-
vativnega loči po načinu razmi-
šljanja. Moč inovativnega podjetja 
temelji na ustvarjalnosti posame-
znikov, timov in vodstvenih ekip 
ter na obvladovanju dejavnikov 
notranjega in zunanjega okolja, ki 
podpirajo in spodbujajo ustvarjal-
nost in inovativnost.
 
Na delavnici so bile opredeljene 
vrste inovacijskih predlogov in 
razlike med njimi ter predstavljen 
proces podajanja inovacijskih 
predlogov na primeru koristnega  
predloga.

Odziv udeležencev delavnice je bil 
pozitiven. Vsi smo se strinjali, da 
ima podjetje Vital velik inovacijski 
potencial, ki ga je vsekakor vredno 
izkoristiti. Povečanje aktivnosti na 
področju inovativnosti bo namreč 
podjetju prinašalo dodano vred- 
nost, hkrati pa bodo sledili strate-
giji Taluma, v kateri smo zapisali, 
da je naša pomembna vrednota 
tudi ustvarjalnost in podjetnost, in 
to podjetja kot celote in vsakega 
posameznika. p

Odziv udeležencev delavnice je bil pozitiven. Vsi smo se strinjali, da ima podjetje 
Vital velik inovacijski potencial, ki ga je vsekakor vredno izkoristiti.«

» 

Tabela 1: Število podanih predlogov v letih 2010–2015
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SISTEMI UPRAVLJANJA SEJEM

Vzporedno z okoljsko zakonoda-
jo za naprave, ki lahko povzroča-
jo onesnaževanje večjega obsega, 
je nastala okoljska zakonodaja za 
sprejetje vseh ustreznih ukrepov, 
da se preprečijo večje nesreče za-
radi kemikalij in zmanjšajo njihove 
posledice (po smernicah Seveso I, 
II in III), če se eventualno zgodijo. 
Trenutno je v postopku sprejema-
nja sprememba vladne uredbe, ki 
mora povzeti spremembe s po-
dročja razvrščanja in označevanja 
kemikalij. To praktično pomeni 
tudi spremembo že izdelane pete 
izdaje Varnostnega poročila v še-
stih mesecih po izdaji predpisa.

Pred dobrim letom smo v Alumi-
niju predstavili okoljevarstveno 
dovoljenje (OVD) za obrat Talum 
Aluminij, ki smo ga pridobivali 
praktično 10 let in smo ga prejeli 
januarja 2015. Z reorganizacijo v 
maju 2105 je bila pripravljena peta 

izdaja Varnostnega poročila, ki to-
krat zajema družbo Talum, d. d., 
s poslovnimi enotami kot celoto. 
Na spremembo dovoljenja pa se-
veda še čakamo.
 
Vsem, ki so sodelovali pri pripravi 
Varnostnega poročila, predvsem 
sodelavcem iz službe za varnost 
in zdravje, odvisne družbe Var-
gas-Al, d. o. o., in sodelavcem iz 
poslovnih enot, se zahvaljujem za 
sodelovanje in strokovno pomoč. 

Obvezne revizije dokumentov na 
tem področju se morajo izvajati 
vsakih pet let, tudi če se v proce-

sih in pri uporabi kemikalij ni nič 
spremenilo. Tako smo spet pri po-
trditvi reka, da je edina naša stalni-
ca obvladovanje sprememb.p

Tudi tokratni, 10. forum ADF je 
bil organiziran hkrati z 12. sej-
mom PCD (Packaging of  Perfu-
mes, Cosmetics & Design). Zaradi 
skupne tematike sta forum ADF 
in sejem PCD namreč vedno 
organizirana hkrati. Letos se je 
na obeh predstavilo skupaj 350 
razstavljavcev, obiskalo pa ju je 
približno 6.500 strokovnjakov iz 
70 držav. Iz Taluma smo se tega 
dogodka udeležili Zvone Banko, 
Gregor Zečevič in Tomaž Godi-
celj.

V sklopu foruma smo opravili 
veliko razgovorov z našimi kup-
ci rondelic za doze. Glavne teme 
pogovorov z vsemi našimi sogo-
vorniki so bile aktualna situacija 
na trgu ter razvoj novih zlitin in 
z njimi povezani prihranki pri 
teži rondic. Proizvajalci vseh treh 
različnih vrst vhodnih surovin za 
embalažo za aerosole (aluminij, 
jeklo, plastika) vlagajo v zadnjih 
letih veliko truda in denarja v                    
razvoj teh materialov. Njihov cilj 
je izdelati čim cenejšo in okolju 
čim bolj prijazno vhodno surovi-
no ter tako prispevati k trajnost- 
nemu razvoju naše širše družbe.

Aluminij ima v tej tekmi z drugimi 
materiali zaradi svojih lastnosti še 
vedno dovolj prednosti. Za ohra-
nitev tega statusa nas vse proizva-
jalce rondelic za aerosole v priho-

dnosti čaka nadaljevanje razvoja 
novih vrst zlitin in povečevanje 
deleža odpadnega aluminija pri 
proizvodnji rondelic.

Delež recikliranega aluminija pri 
proizvodnji rondelic in s tem po-
sredno tudi v aluminijasti embala-
ži za aerosole postaja na takšnih 
srečanjih iz leta v leto bolj aktualna 
tema. V Talumu se pomembnosti 
reciklaže procesnega odpada pri 
proizvodnji rondelic že dolgo za-
vedamo, zato možnost predelave 
procesnega aluminija že skoraj 10 
let nudimo vsem našim kupcem 
rondelic. To je naša pomembna 
konkurenčna prednost, ki jo lahko 
uveljavimo le, ker delujemo v sku-
pini, ki ima na razpolago različne 
tehnologije pretapljanja aluminija.

Za lažje razumevanje še nekaj 
besed o plastičnih materialih za 
embalažo za aerosole. Polietilen-
-tereftalat ali PET je poliester, 
ki je bil razvit v štiridesetih letih 
preteklega stoletja za uporabo v 
sintetičnih vlaknih. V zgodnjih se-
demdesetih je bila že mogoča ko-
mercialna proizvodnja plastenk iz 
PET-a, ki je najpogostejša oblika 
uporabe tega poliestra še danes. 
PET se uporablja za proizvodnjo 
embalaže za raznovrstne pijače in 
za izdelavo druge embalaže, na 
primer za kozmetično in farma-
cevtsko industrijo.p

AVTOR: DR. MARKO HOMŠAK
                  IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORIČ

AVTOR: TOMAŽ GODICELJ

Spremembe dovoljenja za 
obrat po smernici Seveso še ni

10. Aerosol & Dispensing 
Forum v Parizu

Maja bo družba Talum sodelovala na posvetu za poklicno, procesno 
in požarno varnost, ki ga organizira Fakulteta za kemijo in kemijsko 
tehnologijo Univerze v Ljubljani. Sodelovali bomo s prispevkom o 
večjih nesrečah zaradi kemikalij pri primarni proizvodnji aluminija 
in zmanjševanju posledic.

Aerosol & Dispensing Forum (ADF) je letno srečanje proizvajal-
cev embalaže za aerosole iz aluminija, bele – pokositrene jeklene 
pločevine in iz polietilen-tereftalata (PET ali plastika). Srečanje je 
vedno organizirano v Parizu pod pokroviteljstvom francoske koz-
metične industrije. 
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Letos mineva šesto leto, odkar 
sem se zaposlila v Talumu. Delati 
sem začela v proizvodnji ronde-
lic, in sicer na pakirni liniji, nato 
sem delala pri prebiranju rondel, 
sedaj pa že skoraj dve leti delam 
v prodajnem skladišču rondelic in 
izparilnikov. 

Moje delo poteka v dveh izme-
nah, dopoldan in popoldan. De-
lovni dan v dopoldanski izmeni 
se začne zelo zgodaj. Vstanem 
ob 4.30 in se okrog petih odpra-
vim od doma. Na delovnem me-
stu sem okoli pol šestih. Najprej 
si vzamem nekaj minut za jutranjo 

kavo, da lažje začnem delovni dan, 
nato pa je treba kar hitro poprijeti 
za delo. 

V skladišču skrbim za skladiščenje 
in odpremo rondelic. Zjutraj s so-
delavcem v skladiščne regale naj-
prej pospraviva proizvodnjo iz noč-
ne izmene, nato pa se po navadi kar 
zgodaj začnejo odpreme naročil. 

Rondelice odpremljamo v Avstri-
jo, Nemčijo, Švico, Italijo, Slova-
ško, Španijo in druge države. Ko 
prevoznik pride po naročeni ma-
terial, mi najprej pove registrsko 
številko tovornjaka in ime kupca, 
za katerega naklada. Te podat-
ke sporočim referentki in od nje 
dobim predlog izdaje, na katerem 
točno piše, koliko palet je treba 
naložiti in katere. Palete iz rega-
lov pripeljem z velikim regalnim 
viličarjem, preverim številke palet, 
nato pa jih naložimo na tovornjak. 
Vozniku izpišem odpremnico, na 
kateri še enkrat preverim podatke, 
preštejem palete in rondelice so 
pripravljene za pot h kupcu.  

Tako na dan odpremimo po 10 
tovornjakov ali še več. Med tako 
razgibanim delom ure zelo hitro 
minevajo. Naenkrat je ura dve, ko 
se odpravim domov, in popoldne 
najraje preživim s svojim 14-let- 
nim sinom Janom. Tako mine še 
en delovni dan. 

Delo mi je všeč, saj je zelo zanimi-
vo, pri njem spoznam tudi veliko 
ljudi. Z vsemi sodelavci se zelo 
dobro razumem. Sem edina žen-
ska v proizvodnji in menim, da so 
me fantje dobro sprejeli. To se mi 
zdi zelo pomembno, saj tudi zara-
di dobrih odnosov z veseljem ho-
dim v službo in delo še bolj vestno 
in odgovorno opravljam.p

MOJ DELOVNI DAN

AVTOR: JANA KUREŽ 
FOTO: SRDAN MOHORIČ

Zame ni problem sesti na viličarja

Najbolj sem ponosna na svoj izpit za viličarja, saj ni veliko žensk, ki se lahko pohvalijo s tem.«» 

Jana Kurež
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INTERVJU

Preden sem se lotila intervju-
ja za marčevski časopis, sem 
razmišljala o tem, kaj botruje 
odločitvi, da se ženska, ki izža-
reva svojo žensko plat, odloči 
za tako tipično moški poklic, in 
zakaj določene poklice doje-
mamo kot moške in druge kot 
ženske. Gre pri tem samo za 
percepcijo, v katero so nas tako 
dolgo prepričevali, da smo jo na 
koncu povsem ponotranjili? No, 
ženske, kot sta Natalija Vindiš in 
Valerija Drevenšek, dokazujejo, 
da lahko samo močna ženska, 
ki se do popolnosti zaveda svo-
je ženskosti, suvereno in odloč-
no stopi tudi v moške čevlje in 
se v tej vlogi odlično znajde. 
Presenetila me je njuna zrelost 
in iskrenost, s katero sta pove-
dali vsaka svojo zgodbo. Znova 
se je pokazalo, da je podoba o 
svetu takšna, kot si jo ustvarimo 
sami, in da lahko s pogumom 
in zmožnostjo, na življenje gle-
dati širše in brez stereotipov, 
preskočimo vse ovire, ki so kot 
okovi družbe, ki nas držijo v 
ustaljenih okvirih.

PRIPRAVILA: GREGOR JURKO
                              ALEKSANDRA JELUŠIČ
FOTO: SRDAN MOHORIČ

Ženske, 
ki se odlično 
znajdejo tudi 
v moških 
čevljih 

Natalija Vindiš

Valerija Drevenšek

Natalija Vindiš
PE Aluminij

Valerija Drevenšek
PE Ulitki
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Valerija Drevenšek

Ali tudi deklice v času odrašča-
nja sanjarijo, da bodo postale 
gradbenice, strojnice, policist-
ke, gasilke, livarke …? 

NV: Ja, zakaj pa ne? Če ne bi po-
stala gradbenica, bi bila danes ver-
jetno policistka, to pa ne pomeni, 
da se v svoji koži ne počutim do-
bro. Rada sem ženska. Po službi 
z veseljem obujem čevlje z viso-
ko peto in kot otrok sem se rada 
igrala s punčkami. Sta me pa od 
nekdaj privlačili umetnost in este-
tika, zato sem po zaključku gim-
nazije razmišljala, da bi se vpisala 
na študij arhitekture. Žal so na ar-
hitekturi razpisali sprejemne izpite 
in bila sem prepozna, da bi se lah-
ko prijavila nanje. No, pa sem se 
vpisala na študij gradbeništva in v 
okviru gospodarskega inženiringa 
poslušala tudi predavanja s podro-
čja ekonomije. Pričakovala sem, 
da se bodo na študij vpisali prete-
žno fantje in da bom med redkimi 
puncami, pa sem bila presenečena, 
saj nas je bilo v enakem razmerju.  

VD: Kot deklica nisem razmišlja-
la o »moškem« poklicu, saj sem 

končala srednjo frizersko šolo.          
Življenjske izkušnje so me pri-
pravile do tega, da sem spoznala, 
da ni več »moških« in »ženskih« 
poklicev in da smo ženske ravno 
tako dobre ali še boljše traktorist-
ke, vojakinje, policistke, livarke ...

Ali si pred zaposlitvijo v Talumu 
že kdaj prej slišala zanj ali bila 
pri nas celo na ogledu?

NV: Pred nekaj leti sem bila v Ta-
lumu na dnevu odprtih vrat, dru-
gače pa sem o tovarni že pred tem 
vedela veliko, saj so tukaj zaposle-
ni moja mama in nekaj znancev in 
prijateljev. Spomnim se, da sem 
imela o tovarni že takrat izobliko-
vano svoje mnenje. Fascinirala me 
je njena velikost. Po tihem sem si 
tudi želela postati del Talumovega 
kolektiva, a nisem našla nič skup- 
nega s svojim študijem. No, da-
nes vem, da Talum ponuja veliko 
različnih možnosti za zaposlitev. 
Mednje spada tudi poklic grad-
benega inženirja. Vesela sem, da 
je tako, saj sem danes talumovka 
in se na svojem delovnem mestu 
odlično počutim.  

VD: Že kot otrok sem spoznavala 
tovarno, saj sta bila v njej zaposle-
na oče in dedek, tako da smo bili 
že kot otroci velikokrat na dnevu 
odprtih vrat. Doma sem iz sosed- 
njega kraja, zato sem bila dobro 
obveščena o podjetju. V tovarni 
so bili zaposleni skoraj vsi krajani, 
v šoli pa smo imeli velikokrat pro-
jekte na temo Taluma. Spomnim 
se, da smo pred podjetjem v okvi-
ru šole prodajali časopis. Že takrat 
je bilo očitno, da je Talum stabilno 
podjetje, ki delavcem nudi zelo 
dobre razmere za delo in veliko 
ugodnosti.

Kako je prišlo do sodelovanja s 
Talumom? Si se odzvala na raz-
pis, si bila morda naša štipen-
distka ...? 

NV: Zasledila sem razpis za pro-
sto delovno mesto gradbenega 
inženirja. Odkrito povedano, tisti 
trenutek nisem imela predstave, 
za katere naloge gradbenika sploh 
gre. Kljub temu sem se prijavila 
in šla skozi celoten proces izbora. 
Imela sem kar precej treme, saj 
sem čutila veliko odgovornost, da 

se izkažem kot dobra kandidatka. 
To obvezo čutim še danes. Druga-
če je, če veš, da so tudi starši del 
tega kolektiva in da je marsikateri 
znanec in prijatelj pripomogel k 
sooblikovanju Taluma, da je danes 
to, kar je. Potem tudi sam čutiš od-
govornost, da se pri svojem delu 
izkažeš. 

VD: Ker smo imeli veliko kmetijo, 
sem delala doma, ko pa sem zače-
la razmišljati o zaposlitvi, je bila 
moja prva misel, da bi želela delati 
v podjetju Talum, saj je to podje-
tje, ki ga poznam in mi je domače. 
Čakala sem na prvo možnost, ki 
mi je odprla vrata. Zdaj že raz-
mišljam, da bom šla septembra v 
šolo in nadgradila svoje znanje.

Katere so tvoje delovne naloge?

NV: Med moje delovne naloge 
sodita nadzor in koordinacija vseh 
aktivnosti, ki so povezane z obno-
vo peči in gradbeništvom. Skrbim 
za nadzor pri obnovi elektroli-
znih peči ter Riedhammerjeve in 
indukcijske peči. Zadolžena sem 
tudi za koordinacijo pri obnovi 

Že kot otrok sem spoznavala tovarno, saj sta bila v njej zaposlena oče in dedek, 
tako da smo bili že kot otroci velikokrat na dnevu odprtih vrat.«

» 
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streh, za organizacijo pri obnovi 
skladišča materiala … 

VD: Moje delovne naloge so zah-
tevne, posebej zdaj, ko sem na no-
vem delovnem mestu. Kot livarka 
moram v kokilo vstaviti jedro in 
filter, vanjo pa potem robot vlije 
vnaprej pripravljen vroč aluminij. 
Vsak livar ima svojo številko, tako 
da se ve, kdo je naredil posame-
zni izdelek. Ko je izdelek končan, 
ga robot vzame iz kokile, nato ga 
označim z datumom in številko li-
varja. To je moja osnovna naloga, 
včasih pa tudi brusim izdelke in 
jih pakiram.

Se ti zdi, da je za žensko v Talu-
mu dobro poskrbljeno?

NV: Ja, je dobro poskrbljeno. Iz-
postavila bi samo sanitarije. V 
našem kolektivu sva dve ženski in 
imamo en WC, kjer so ločene sa-
nitarije. Moje delo pa je dinamič-
no in nisem vedno na eni lokaciji. 
Lahko se znajdem tudi tam, kjer 
ni ločenih sanitarij, ampak te zade-
ve na neki način razumem, saj do 
zdaj v proizvodnji  ni bilo žensk. 
Predlagam, da se ženskam prila-

godijo delovna oblačila (smeh). 
Predvsem hlače, ki so moškega 
kroja. Drugače pa sem se na de-
lavske čevlje zdaj že navadila. Na 
začetku so me kar precej ožulili, 
zdaj pa je v redu.  

VD: V Talumu se počutim odlič-
no, saj se z vsemi dobro razumem, 
dobro sodelujemo in si med seboj 
pomagamo. Menim, da je za žen-
ske v podjetju poskrbljeno tako 
dobro kot za moške.

Se ti zdi, da si se pri delu v pri-
merjavi z moškimi sodelavci 
morala bolj dokazovati? 

NV: Kot ženska sem se znašla v 
moškem kolektivu in bila presene-
čena nad tem, kako dobro so me 
sodelavci sprejeli. Nikoli nisem 
imela občutka, da bi me zaradi 
spola gledali ali z menoj ravnali 
drugače. Drug do drugega imamo 
zelo spoštljiv odnos. Pri poslovnih 
odnosih je treba vedno najti neko 
zdravo mejo. Eno je »hec« in zaba-
va, drugo pa je delo. Potrebujemo 
oboje, kaj kdaj, pa je odvisno od 
okoliščin.  
Ali bi bil v enakih pogojih in na 

enakem delovnem mestu moški 
privilegiran? Na to vprašanje pa 
težko odgovorim, saj se ne mo-
rem primerjati z nikomer, ker sem 
na tem delovnem mestu edina, 
tako da … Ne glede na spol je po-
membno, da pri delu dokažeš, da 
imaš znanje, da obvladuješ zadeve 
in da si pravi za to delovno mesto. 
S tem si pridobiš spoštovanje. 

VD: Ne, saj še vedno velja načelo, 
da se mora vsak posameznik, ne 
glede na to, ali je moški ali ženska, 
dokazati z delom, pozitivno ener-
gijo in pripadnostjo podjetju.

Kakšne lastnosti imajo ženske, 
da so bolj primerne za opravlja-
nje določenih nalog?

NV: Ženske smo morda pri svo-
jem delu bolj organizirane, imamo 
morda boljše pogajalske sposob-
nosti, je pa res, da smo različni. 
Zase lahko rečem, da sem organi-
zirana in se ne bojim višine. Brez 
težav se povzpnem na streho ali 
kamor je pač potrebno. To je pri 
mojem delu velika prednost. Na 
začetku je kateri izmed sodelavcev 
pomislil: »Ah, saj si ne bo upala.« 

Potem pa je bil presenečen, ko me 
je zagledal na strehi. 

VD: Splošno znano je, da ženske 
lahko opravljajo več stvari hkrati. 
So tudi bolj natančne in prilago-
dljive. Ampak vse je odvisno od 
ženske, ali se čuti sposobno za 
opravljanje določenih nalog.

Je dan žena še potreben? 

NV: Praznik je preveč skomerci-
aliziran. Če žensko spoštuješ in 
jo imaš rad, ji to lahko vsak dan 
pokažeš na najrazličnejše načine. 
Ne rečem, lepo je, če se spomnijo 
nate, ni pa potrebe, da bi morala 
na točno določen dan obstajati 
nekakšna obveza, da moški ženski 
kupi cvet ali kakšno drugo darilo. 

VD: Dan žena je vsekakor še kako 
potreben, saj si vsaka ženska za-
služi pozornost moških. Ženske 
imajo še vedno manj pravic kot 
moški, tako v zasebnem kot v 
družbenem življenju – več žensk 
v primerjavi z moškimi je brez-
poselnih, opravljajo neplačana 
gospodinjskega dela, skrbijo za 
otroke … 

Praznik je preveč skomercializiran. Če žensko spoštuješ in jo imaš rad, ji to lahko 
vsak dan pokažeš na najrazličnejše načine.«

» 

Natalija Vindiš
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Katera ženska je imela v mlado-
sti nate največji vpliv?
NV: Mama in babica. Pri babi-
ci sem občudovala njeno moč in 
vztrajnost, s katero je premagovala 
ovire in se prebijala skozi življenje. 
Kadar si je zastavila neki cilj, je zanj 
tako dolgo garala, da ga je napo-
sled dosegla. Na življenje je gledala 
pozitivno. Tudi sama sem takšna, 
da poskušam na življenje vedno 
gledati optimistično. Mama pa je 
moja vzornica, ker sem jaz pač 
njen otrok in ker sva se vedno imeli 
radi in se podpirali. Tudi zaupanje 
je bilo vedno med nama in ona je 
tista, ki mi je privzgojila vrednote. 

VD: Name je imela v mladosti 
največji vpliv babica. Zelo mlada 
je ovdovela in ostala sama s štirimi 
majhnimi otroki. Uspelo ji je, da je 
z delom in vztrajnostjo obdržala 
veliko kmetijo in jo celo povečala.

Kaj bi počela v življenju, če bi 
danes zadela na lotu?
NV: Še vedno bi hodila v službo in 
živela enako kot do zdaj. Priznam, 
tipično žensko, veliko denarja bi 
zapravila za nakupe. Kupila bi si 
veliko čevljev z visokimi petami 
(smeh). Hkrati bi del nagrade po-
darila v humanitarne namene.   

VD: V svojem življenju nikakor 
ne bi ničesar spreminjala, saj ver-
jamem v rek Lahko pridobljeno, 
lahko zgubljeno.

Kaj najraje počneš v prostem 
času?

NV: V prostem času rišem, be-
rem, poslušam glasbo. Že pol leta 
imam na mizi šivalni stroj, ki čaka, 
da sedem zraven in kaj sešijem. 
Rada imam modo in oblikovanje. 

VD: V prostem času se najraje 
sprehajam s svojim psom.

Imaš kakšen nasvet za mlade 
sodelavke, ki šele vstopajo v 
Talum?

NV: Svetujem jim, da naj bodo 
takšne, kot so, brez pretvarjanja. 
Naj bodo prijazne in odprte. Do 
starejših naj bodo spoštljive, saj se 
od njih lahko veliko naučijo. In naj 
vedno pozdravijo sodelavce in jim 
namenijo nasmeh. 

VD: Ne bojte se! UPAJTE SI!p 

Sodelavkam, ki šele vstopajo v Talum, svetujem, da naj bodo takšne, kot so, brez 
pretvarjanja.«

» 

Natalija Vindiš

Valerija Drevenšek

Ne bojte se! UPAJTE SI!«» 
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Tradicionalna blejska kremna rezina Ogled cerkvice na otoku

REPORTAŽA

Zakaj je blejska kremna rezi-
na tako posebna?

Sodelavke so v kavarni izvedele, 
da je blejska rezina narejena iz 
domačega masla, zato je še pose-
bej sladka in okusna. Za vas smo 
tokrat izbrskali še več podatkov 
o tej tradicionalni blejski slaščici. 
Za kavarno domačini pravijo, da 
je dom originalne blejske kremne 
rezine, saj je narejena po recepturi, 
ki je že od leta 1953 enaka. Take 
kremne rezine je začel izdelovati 
takratni slaščičarski mojster Ištvan 
Lukačević, tedanji vodja slaščičar-
ne, in od takrat dalje so sinonim 
za blejsko kulinarično posebnost. 
Išvan je v tistem času preizkusil 

različne recepte in tehnike; njegov 
končni recept – razmerje med kre-
mo in smetano v merilu 1 : 2 in 
tlorisna površina rezine v velikosti 
7 × 7 centimetrov – se je ohra-
nil vse do danes. Za pripravo se 
uporablja moka iz Vojvodine, saj 
slovenska moka ni ustrezna zaradi 
prevelike vlažnosti ozračja. Krem- 
ne rezine same pa naj bi izvirale 
iz slaščičarne Lenček v Domžalah, 
kjer jih izdelujejo od leta 1938 po 
receptu slaščičarskega mojstra Ja-
neza Lenčka starejšega. Na Bledu 
so v zadnjih 60 letih spekli več kot 
12 milijonov kremnih rezin in ne-
kaj so jih v torek zmazale tudi naše 
sodelavke. 

Izjave sodelavk

Alenka Kotnik
»Ob dveh smo bile na Bledu in si privoščile kremno rezino. Ob štirih 
nas je že čakala pletna, s katero smo se odpeljale na otoček in tam 
pozvonile na zvon želja. Izlet je bil zelo prijeten. Na avtobusu pa je 
bilo zabavno in živahno. Tudi hrana v gostišču Tulipan je bila dobra. 
Imele smo se lepo.«

Klavdija Fleišman 
»Na izletu sem bila drugič in bilo je fantastično. Sodelavke iz PE Ulit-
ki smo imele svoj avtobus, ker se nas je izleta udeležilo res veliko. 
Na koncu smo v gostišču Tulipan tudi plesale.«

Milena Podgoršek
»Izlet je bil lep in prijeten. Vreme je bilo sicer hladno in na otočku 
je malce rosilo, a smo bile primerno oblečeno. Moram pohvaliti or-
ganizacijo, le malce je bilo naporno, kar je razumljivo, saj je Bled 
kar daleč. Vozili smo se dve uri in pol. Na koncu dneva so nekatere 
sodelavke tudi zaplesale. Domov smo prišle med enajsto in dva-
najsto uro. Hvala upravi Taluma in sindikatu, da sta nam omogočila 
prijetno druženje ob dnevu žena.«

Tatjana Šimenko
»Imele smo se super in tudi vreme je zdržalo. Na avtobusu je bilo 
zelo dobro vzdušje in tudi hrana v restavraciji je bila odlična. Edino, 
kar nas je presenetilo, je bilo to, da je bilo za vstop v cerkev na oto-
ku treba plačati. Drugače pa je bilo vse super in smo zelo uživale.«

Marija Feguš Šmigoc
»Dan po izletu smo se sodelavke pogovarjale, kako pozitivna so 
takšna srečanja, saj lahko poklepetaš tudi s tistimi sodelavkami, ki 
jih med letom ne srečaš. Ogledale smo si Bled. Na takšnih izletih se 
človek tudi zave, kako lepa je Slovenija in da jo preslabo poznamo. 
Pozvonila sem tudi na zvonček želja. Upam, da se mi bo želja izpol-
nila!« (smeh)

»Ko boš prišla na Bled, boš moja ljub'ca spet …« 

AVTOR: ALEKSANDRA JELUŠIČ 
POVZETO PO: 
HTTP://SLOVENSKIBOGOVI.BLOGSPOT.SI/P/SLOVENSKI-BOGOVI.HTML
HTTPS://SL.WIKIPEDIA.ORG
WWW.BLED.SI/SI/KAJ-VIDETI/NARAVNE-ZNAMENITOSTI/BLEJSKI-OTOK
HTTP://WWW.BLED.SI/SI/KAJ-VIDETI/POSEBNOSTI-KRAJA/PLETNA

FOTO: TANJA FLAJS
             ALEKSANDRA JELUŠIČ

V torek, 8. marca 2016, je bil za sodelavke, zaposlene v družbah 
Skupine Talum in v družbi Silkem, prav poseben dan. Ne samo za-
radi praznika, tudi zato, ker jih je v popoldanskem času čakal izlet, 
ki sta jim ga podarila SKEI Kidričevo in vodstvo družbe Talum. 
Ob dvanajstih so se sodelavke s tremi avtobusi odpravile proti Ble-
du. Čakal jih je pester program, ki je poleg blejske »kremšnite« – 
privoščile so si jo v Kavarni Park – zajemal še vožnjo na otok sredi 
jezera in večerjo v gostilni Tulipan. 
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Blejski otok in svetišče 
boginje Žive

Sodelavke so se na otok pripelja-
le s tradicionalno pletno, lesenim 
plovilom z ravnim dnom, ki se 
na premcu špičasto zaključi, na 
krmi pa je razširjeno s pragom, ki      
potnikom omogoča lažje vstopa-
nje. Čoln se poganja s posebno 
»stehrudder« tehniko, se pravi sto-
je in z dvema vesloma. Pravijo, da 
se čoln tako imenuje zaradi strehe, 
ki je bila nekoč pletena. Po uradni 
razlagi pa poimenovanje izvira iz 
bavarske besede »Plätten«, ki po-
meni čoln z ravnim dnom. 

Sodelavke so si najprej ogledale 
otok. V zvezi z njim je še vedno 
zelo živa zgodba o svetišču staro-
slovanske boginje ljubezni Žive. 
Svetišče sta varovala svečenik Sta-
roslav in njegova hči Bogomila. 
Ko je otok obiskal vodja poga-
nov Črtomir, sta se z Bogomilo 
zaljubila. V bojih med pripadniki 
krščanske in poganske vere je Bo-
gomila v strahu za Črtomirjevo 
življenje prevzela krščansko vero 
in ostala z očetom pri novi cerkvi. 
Kasneje se je pokristjanil tudi Čr-
tomir in postal misijonar.

Boginja Živa je tudi simbolično 
poosebljena v studencu sveže 
vode, ki je vir vsega življenja. Njen 
lik odraža žensko postavo, mla-
dost, lepoto, milino, predvsem pa 
življenje in njegovo nastajanje. 

Legenda o potopljenem 
zvonu

Na otroku so si sodelavke ogle-
dale enoladijsko gotsko cerkev, 
ki je bila zgrajena leta 1465. Nje-
na posebnost je 52 metrov visok 
prostostoječi zvonik, narejen iz 
luknjičastega kamna, ki so ga 
imenovali ajdovo zrnje. Cerkev je 
sedanji baročni videz dobila sredi 
17. stoletja. Na otoku so posta-
vili tudi kapelico Matere božje in 
zgradili znamenito stopnišče, ki ga 
sestavlja 99 stopnic. Še danes velja 
običaj, da če se želi par poročiti 
v cerkvici na otoku, mora ženin 
najprej nesti nevesto po vseh 99 
stopnicah. 

Sodelavke so tudi pozvonile na 
zvon želja, ki ima razburljivo zgo-
dovino, zavito v legendo o poto-
pljenem zvonu. Po tej legendi je 
včasih na blejskem gradu živela 
mlada, neutolažljiva vdova. Moža 
so ji ubili razbojniki in njegovo 
truplo vrgli v jezero, zato je zbrala 
vse svoje srebro in zlato ter dala 
uliti zvon za kapelo na otoku. 
Toda zvon tja ni nikoli prispel, 
saj ga je hud vihar potopil z ladjo 
in čolnarji vred. Pravijo, da se še 
dandanes v jasnih nočeh oglaša iz 
globin. Obupana vdova je po tej 
nesreči prodala vse svoje imetje in 
odšla v samostan v Rimu. Po njeni 
smrti je papež posvetil nov zvon 
in ga poslal na blejski otok. Kdor 
pozvoni s tem zvonom in svojo 
željo sporoči usmiljeni »gospe z 
jezera«, se mu želja izpolni. 

Za zaključek dneva so se sodelav-
ke ustavile v Lescah. V gostišču 
Tulipan so se okrepčale z oku-
sno večerjo in se zavrtele ob živi 
glasbi.p

Blejski otok

Tradicionalna pletna na Blejskem jezeru

Sodelavke iz računovodske službe na otoku Sodelavka Katja Biškup je pozvonila na zvon želja.
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Zakaj je tako? Nas je strah? 
Bodimo pogumni in se odzovimo, 
še posebej če smo pri sebi že opa-
zili kakšne zdravstvene težave. S 
pregledom se bomo prepričali, da 
smo zdravi, če pa nas je bolezen 
že doletela, se bomo lahko takoj 
začeli zdraviti in bomo tako uspe-
šno preprečili zdravstvene zaplete. 

Imejmo se radi! 

V nadaljevanju lahko preberete 
članek o aktivnostih v Tednu boja 
proti raku 2016. Upamo, da vas bo 
spodbudil, da se boste odzvali va-
bilu na testiranje.

Evropski kodeks proti raku
V ponedeljek, 7. marca 2016, so se 
ob 11.30 z novinarsko konferenco 
na Onkološkem inštitutu Ljublja-
na začele prireditve ob letošnjem 
tednu boja proti raku, ki ga pri-
reja Zveza slovenskih društev za 
boj proti raku, letos v sodelova-
nju z Onkološkim inštitutom in 
Nacionalnim inštitutom za javno 
zdravje. Teden izpostavlja 12. na-
svet iz prenovljenega Evropskega 
kodeksa proti raku in poteka pod 
geslom »Udeležujte se organizira-
nih presejalnih programov Zora, 
Dora in Svit«, s katerim vse tri 
organizacije pozivajo ljudi, da se 
odzovejo na vabila teh programov. 
Podporo temu pozivu sta izrekla 
v. d. generalnega direktorja ZZZS 
Samo Fakin in direktorica direk-
torata za javno zdravje na MZ 
Mojca Gobec. Na novinarski kon-
ferenci so bile predstavljene tudi 
pomembne novosti Onkološkega 
inštituta v letu 2015.

Zora, Dora in Svit
Zdravljenje večine rakov je uspe-
šnejše, če so odkriti na začetni 
stopnji razvoja. S presejalnimi 
programi lahko odkrivamo raka 
ali predrakave spremembe, še pre-
den se pojavijo simptomi ali znaki 
bolezni. V Sloveniji se izvajajo tri-
je presejalni programi za zgodnje 

Teden boja proti raku

AVTOR: DARJA VODUŠEK VTIČ
POVZETO PO: 

WWW.PROTIRAKU.SI/PORTALS/0/XBLOG/UPLOADS/2016/3/8/IZJA-
VA%20ZA%20JAVNOST.PDF

FOTO: SPLET

Rak je bolezen, za katero bi v današnjem času menili, da ob vsej 
tehnologiji moramo imeti zdravilo zoper njo ali da poznamo vsaj 
način, ki bi bolnikom omogočal normalno življenje. Tako se ta bole-
zen ne bi več uvrščala med neozdravljive. A tako je lahko le, če skr-
bimo za svoje zdravje in se udeležujemo preventivnih pregledov, 
na katerih lahko bolezen odkrijejo še v zgodnjem stadiju in jo po-
polnoma ozdravijo. V ponedeljek, 7. marca 2016, so se z novinarsko 
konferenco začele aktivnosti Zveze slovenskih društev za boj proti 
raku, ki so usmerjene v preventivo in spodbujanje k odzivu na or-
ganizirane presejalne programe. Žal se veliko Slovencev še vedno 
ne odziva na vabila k udeležbi v presejalnih programih. 

 »Udeležujte se organiziranih presejalnih programov Zora, 
Dora in Svit!«
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Kako se znebiti
nadle`nega ka{lja

Nad ka{elj z doma~imi 
zdravili
V teh hladnih dneh marsikoga
napade silovit ka{elj. Ta je lahko
suh ali produktiven, kar pomeni,
da izka{ljujemo tudi sluz. ^e
ka{ljanje ne spremlja kak{ne res-
nej{e bolezni, si lahko poskusimo
s kak{nim doma pripravljenim
naravnim zdravilom pomagati kar
sami.
»^e ka{elj traja od dva do osem
tednov, govorimo o akutnem
ka{lju. Kadar pa traja ve~ kot
osem tednov, gre za kroni~ni
ka{elj,« pojasni dru`inska zdrav-

nica Lili Lo~ni{kar, dr. med. Pri
kroni~nem ka{lju je treba ~im prej
obiskati zdravnika. S pregledom
pa ni dobro odla{ati tudi v nasled-
njih primerih:
– ~e ka{elj po kak{nem tednu dni

ni ni~ bla`ji ali ~e se celo stop-
njuje;

– ~e je ka{elj tako mo~an, da
pono~i ne moremo spati;

– ~e poleg tega, da ka{ljamo, tudi
te`ko dihamo in smo brez sape;

– ~e opazimo, da je frekvenca
dihanja pove~ana (za primerja-
vo: obi~ajna frekvenca dihanja
pri odraslem je od 12 do 16 vdi-
hov na minuto);

– ~e ima ka{elj podoben zvok, kot
je laje` psa (v tem primeru gre
namre~ lahko za tako imenova-
ni oslovski ka{elj);

– ~e ka{elj spremlja povi{ana tele-
sna temperatura, kajti v tem pri-
meru je velika verjetnost, da je
ka{elj spremljajo~i znak kak -
{ne ga virusnega obolenja;

– ~e bi bil vzrok ka{ljanja lahko
tujek v dihalnih poteh;

– ~e v izka{ljani sluzi opazimo
tudi kri, kajti to je lahko znak
plju~nice, bronhitisa, plju~nega
edema, celo plju~nega raka;

– ~e opazimo, da so roke, obraz,
jezik rahlo pomodreli.

^e ka{elj ni nevaren in ne zahteva
posebnega zdravljenja, bo zdrav-
nik verjetno naro~il, da je treba
piti zadosti toplih napitkov in
po~ivati. 

Ka{elj lahko povzro~i virus
ali bakterija
Ka{elj najpogosteje spremlja viru-
sna in bakterijska obolenja (pred-
vsem dihal). Obi~ajno se pri virus-
nih oku`bah dihal pojavi suh
ka{elj, pri katerem ne izka{ljuje-
mo nikakr{ne sluzi, obi~ajno pa
je zelo dra`e~ in naporen. Ker se
bolnik zelo napreza, ga pogosto
bolijo trebu{ne mi{ice in mi{ice
prsnega ko{a. Pri bakterijskih
oku`bah je ka{elj obi~ajno pro-
duktiven, kar pomeni, da bolnik
izka{ljuje sluz.
Od tega, kaj povzro~a ka{elj, je
odvisno tudi zdravljenje. ^e je
ka{elj povezan z bakterijsko
oku`bo, zdravnik predpi{e anti-
biotike, ~e pa gre za virus in ~e
seveda ka{elj ni nevaren, je treba
po~ivati, piti zadosti toplih napit -
kov in telesu zagotoviti tudi
dovolj vitamina C. Morda bo
zdravnik predpisal zdravila, ki
ka{elj zavirajo ali ki ga spodbujajo
in s tem tudi laj{ajo izlo~anje sluzi
iz dihalnih poti. V lekarni lahko

povpra{amo tudi po pastilah ozi-
roma sirupih za bla`enje ka{lja
oziroma za izka{ljevanje. »Lahko
poskusimo z br{ljanovimi pri-
pravki, lizanjem islandskega
li{aja, pitjem prsnega ~aja trikrat
dnevno, smrekovimi vr{i~ki,« sve-
tuje dr. Lo~ni{kar. »Ob izka{ljeva-
nju pazimo na pove~an vnos
toplih teko~in, lahko si pomaga-
mo s sirupi za izka{ljevanje.«

Nad ka{elj z doma~imi 
zdravili
^e ka{elj ne zahteva obiska zdrav-
nika in zdravljenja z zdravili, ki jih
zdravnik predpi{e, ga lahko
posku{amo pozdraviti sami. Raz -
dra`ena dihala pomiri `ajbljevo
mleko. Priprava tega doma ~e ga
zdravila za laj{anje ka{lja je
povsem preprosta: sladkor kara-
meliziramo, zalijemo z mlekom in
dodamo ̀ ajbelj. Potem to me{ani-
co na majhnem ognju segrevamo
pribli`no pet do deset minut.
Tak{no karamelizirano mleko z
`ajbljem pijemo ve~krat na dan.
Lahko pa ~rno redkev prere`emo
na pol in lijakasto izdolbemo,
potem pa vanjo zlijemo med.
»Izdolbeno redkev z medom po -
tem postavite nad kozarec ali
posodo in pustite stati prek no~i,

JO@ICA JUNGER
POVZETO PO: HTTP://VIZITA.SI/CLA-
NEK/BOLEZNI/NASVETI-ZA-ZDRAVLJE-
NJE-NADLEZNEGA-KASLJA.HTML
HTTP://MOJALETA.SI/CLANEK/S-TEM-
SUPER-RECEPTOM-BOSTE-ZARES-
ODPRAVILI-KASELJ-IN-ZDRAVILI-BOLE-
ZNI-DIHAL
FOTO: SPLET

V preteklosti so si ljudje ob raznih boleznih pomagali z rastlinami in
doma~imi zdravili, ki so si jih sami pripravili. Nekaj ~asa so bila doma~a
zdravila skoraj v pozabi, zdaj pa se veliko ljudi spet odlo~a za naravne
na~ine zdravljenja. V okviru skrbi za zdravje smo se odlo~ili, da bomo
v Aluminiju objavljali ~lanke, kako si lahko doma pripravimo rastline in
si simptome bolezni laj{amo z zeli{~i z doma~ega vrta ali z rastlinami,
ki jih lahko sami naberemo na travniku.  

Recept:
Trdovraten ka{elj je v~asih zelo nadle`en, ne pomagajo niti zdravila. Zato
preizkusite ta u~inkoviti recept. To zdravilo pozdravi ka{elj in tudi druge
plju~ne bolezni.
Zlato naravno zdravilo so uporabljali `e na{i predniki. Potrebujemo le
zelje in med!
List surovega zelja za nekaj minut potopimo v vrelo vodo, da postane
topel in mehak. Nato ga damo na papirnato brisa~ko in ga po eni strani
nama`emo z medom. Stran z medom si polo`imo na gole prsi, nato pa
se pokrijemo s toplo brisa~o in {e z odejo. Najbolje je, da tak obkladek
naredimo zve~er, saj ga lahko imamo celo no~. Zjutraj oblogo odstranimo
in se umijemo s toplo vodo. Dobro se obri{emo in toplo oble~emo.
Postopek ponavljamo vsak ve~er, dokler ni bolje. 
Pri bronhitisu traja zdravljenje teden dni, pri drugih boleznih dihal pa zdrav -
ljenje izvajamo, dokler je treba. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Dr. Maja Primic Žakelj, dr. med., vodja državnega programa 
zgodnjega odkrivanja predrakavih sprememb materničnega 
vratu Zora: 
»V letu 2014 je bila zabeležena najmanjša incidenca raka materničnega 
vratu v zadnjih 60 letih: zbolelo je 105 žensk, skoraj polovica žensk 
manj kot leta 2003 (ko je bil uveden program Zora in je zbolelo 211 
žensk). Programa se v zadnjih letih udeležuje nekaj več kot 70 odstot-
kov žensk, starih 20–64 let. Večina žensk, ki zboli za rakom maternične-
ga vratu, se ne udeležuje redno programa Zora. Tiste, ki se ne odzivajo, 
praviloma zbolijo za razširjeno ali razsejano obliko raka, pri katerem je 
napoved izida bolezni slabša. V Sloveniji se pregledov premalo udele-
žujejo predvsem starejše ženske, med 50. in 64. letom starosti, in ženske 
iz vzhodne Slovenije. Po podatkih NIJZ je v Sloveniji premajhna tudi 
precepljenost proti HPV.«

Mag. Maksimiljan Kadivec, dr. med., vodja državnega prese-
jalnega programa za raka dojk Dora: 
»Program Dora se v letu 2016 uspešno širi po novem strateškem načr-
tu, ki predvideva širitev programa na območje celotne Slovenije do leta 
2018. V program Dora je v tem trenutku vključenih 55 odstotkov vseh 
ustreznih slovenskih žensk, in sicer program v celoti z vabili pokrivata 
OE ZZZS Ljubljana in Maribor, februarja pa sta se v program vključili 
tudi OE Koper in OE Kranj. Dosedanja udeležba v programu je več 
kot 80-odstotna, pri tem pa dve tretjini rakov dojk odkrijemo v omejeni 
obliki bolezni, tretjina odkritih rakov pa je manjših od 1 cm. Ti kazalniki 
že napovedujejo učinkovitost programa in dosego dolgoročnega cilja – 
zmanjšanje umrljivosti žensk zaradi raka dojk.« 

Jožica Maučec Zakotnik, dr. med., vodja državnega programa 
presejanja in zgodnjega odkrivanja raka na debelem črevesu 
in danki, Programa Svit: 
»V Programu Svit izvajamo že četrti dvoletni presejalni krog. V tem 
času smo odkrili že skoraj 1.900 rakov na debelem črevesu in danki in 
več kot 15.000 predrakavih sprememb, ki so bile tudi odstranjene. Zara-
di tega smo že v letu 2011 zaznali pomemben javnozdravstveni učinek 
Programa Svit, to je zmanjšanje števila novih rakov na debelem črevesu 

Delo in novosti državnih presejalnih programov v Sloveniji
Predstavniki treh državnih presejalnih programov so predstavili delo in 
novosti posameznega programa. 
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odkrivanje raka, ki jih je že leta 
2003 priporočil Svet Evropske 
zveze: Zora – zgodnje odkrivanje 
predrakavih sprememb maternič-
nega vratu, Dora – zgodnje odkri-
vanje raka dojk in Svit – zgodnje 
odkrivanje predrakavih sprememb 
in zgodnejših oblik raka na debe-
lem črevesu in danki. Osnovni na-
men vseh presejalnih programov 
za raka je zmanjšati umrljivost 
zaradi te bolezni, z zdravljenjem 
predrakavih sprememb pa tudi 
incidenco teh rakov (število no-
vih rakov). Da bi bili ti programi 
uspešni, je poleg ustrezne kako-
vosti vseh postopkov v programu 
pogoj tudi to, da se jih udeleži vsaj 
70 odstotkov ciljne skupine prebi-
valstva. Zato strokovnjaki v tem 
tednu pozivajo ljudi k sodelovanju 
v teh programih.

Slovenski teden boja proti 
raku
Zveza slovenskih društev za boj 
proti raku že vrsto let v začetku 
marca prireja slovenski teden boja 
proti raku. Gre za vrsto prireditev, 
ki laično javnost seznanjajo pred-
vsem z možnostmi preprečevanja 

rakavih bolezni. Letos organiza-
torji izpostavljajo zadnji nasvet 
Evropskega kodeksa proti raku, ki 
vabi ljudi, da se odzovejo vabilu k 
udeležbi v organiziranih presejal-
nih programih za raka, pri nas so 
to Zora, Dora in Svit.

Rak v Sloveniji
V Evropi in drugod po svetu so 
rakave bolezni iz leta v leto vse 
večji javnozdravstveni problem. 
V Sloveniji je po ocenah Regi-

stra raka Republike Slovenije leta 
2015 za rakom na novo zbolelo že 
okrog 14.600 ljudi, več kot polovi-
ca od njih za enim od petih najpo-
gostejših rakov: za kožnim rakom, 
rakom debelega črevesa in danke, 
prostate, dojke in pljuč. Skoraj 
polovico vseh rakavih bolezni bi 
bilo mogoče preprečiti z zdravim 
življenjskim slogom, redno ude-
ležbo v presejalnih programih za 
raka, pa tudi z življenjem v čim 
manj onesnaženem bivalnem in 
delovnem okolju.

Evropski kodeks proti raku
Leta 1987 so strokovnjaki progra-
ma Evropa proti raku na osnovi 
dotedanjih spoznanj, kateri de-
javniki iz življenjskega, delovnega 
in bivalnega okolja so povezani z 
nastankom raka in kaj je mogoče 
ukreniti, da se zmanjša nevarnost 
te bolezni, izdelali prvo različico 
Evropskega kodeksa proti raku, 
ki je štel deset priporočil. Gre za 
nasvete, kako živeti, da bi si vsak 
posameznik kar najbolj zmanjšal 
individualno ogroženost z rakom, 
seveda ob podpori države. Četr-
to, dopolnjeno različico kodeksa 

so leta 2014 izdelali strokovnjaki, 
zbrani pod okriljem Mednaro-
dne agencije za raziskovanje raka, 
specializirane agencije Svetovne 
zdravstvene organizacije. Kot so 
bila že poprejšnja, je tudi večina 
sedanjih nasvetov taka, da njihovo 
upoštevanje ne zmanjša le grožnje 
raka, pač pa tudi drugih kroničnih 
bolezni, predvsem bolezni srca in 
žilja, ki so tudi sicer najusodnejše, 
pa tudi debelosti in sladkorne bo-
lezni tipa 2, ki sta v porastu.

Več o programih si lahko preberete na povezavi: 
www.protiraku.si/Portals/0/xBlog/uploads/2016/3/8/GRADI-
VO%20OB%20TEDNU%20BOJA%20PROTI%20RAKU.pdf

in danki. Ta novica se je potrdila tudi v letu 2012. V letu 2010 je bilo šte-
vilo novih rakov na debelem črevesu in danki najvišje, kar 1724, v letu 
2012 je bilo teh rakov za 194 manj, torej 1530. Po neuradnih podatkih 
Registra raka se je ta številka zmanjšala tudi v letu 2013. V Svitu odkriti 
raki so v večini, in sicer v več kot 70 odstotkih, odkriti v zgodnji fazi, 
ko onkološko zdravljenje še ni potrebno. Breme raka debelega črevesa 
in danke je sicer večje pri moških, ki pa se žal v program slabše odzi-
vajo kot ženske. Ker je to za zdaj edini organiziran presejalni program, 
namenjen tudi moškim, vam polagam na srce: odzovite se na vabilo, 
izkoristite priložnost in se testirajte!«

Samo Fakin, dr. med., v. d. generalnega direktorja Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije: 
»ZZZS aktivno podpira izvajanje treh državnih presejalnih programov, 
tako da so vsem zavarovanim osebam brezplačno dostopni v okviru ob-
veznega zdravstvenega zavarovanja. Zavedamo se namreč, da bomo kot 
starajoča se družba lahko dolgoročno zagotovili višjo raven zdravstvene 
varnosti prebivalcev in finančno vzdržnost javnega zdravstvenega siste-
ma le z uspešno promocijo zdravega načina življenja in z učinkovitimi 
preventivnimi zdravstvenimi programi. Gre za proces dolgoročnega vla-
ganja v zdravje posameznika in družbe kot celote, zato ostaja krepitev 
promocijskih in preventivnih aktivnosti ena ključnih strateških usmeritev 
ZZZS. V letu 2015 smo zato za vse preventivne in presejalne programe 
namenili že 76 milijonov evrov. Ob tej priložnosti pozivam vse prebival-
ce, da se dosledno odzivajo na vabila za zgodnje odkrivanje raka, saj bodo 
na ta način najbolje prispevali k preprečevanju razširjenih oblik raka in s 
tem k ugodnejšemu izidu zdravljenja.«

Mojca Gobec, dr. med., gen. dir. Direktorata za javno zdravje, 
Ministrstvo za zdravje: 
»Rak zaradi staranja prebivalstva postaja največji javnozdravstveni izziv, 
saj s prvega mesta po vzroku umrljivosti izrinja srčno-žilne bolezni. Da 
bi to veliko skupino bolezni bolje obvladovali, moramo raka učinko-
vito preprečevati, zgodaj odkrivati, diagnosticirati in ustrezno zdraviti 
ter bolnikom nuditi primerno rehabilitacijo in paliativno oskrbo. Vse 
to so prioritete Resolucije o nacionalnem planu zdravstvenega varstva 
'Skupaj za družbo zdravja' in novonastajajočega Državnega programa 
za obvladovanje raka do leta 2020. V Sloveniji izvajamo tri organizirane 
presejalne programe za zgodnje odkrivanje predrakavih sprememb in 
raka. Zora, Dora in Svit so zelo uspešni visokokakovostni programi, 
ki so dostopni vsem. Doslej so rešili že marsikatero življenje ali vsaj iz-
boljšali kakovost življenja bolnikov. Raka bomo bolje obvladali skupaj: 
država, stroka, nevladne organizacije in posamezniki. Za spremembe 
življenjskega sloga in bolj zdrave navade ni nikoli prepozno. S tem, da 
se odzovemo vabilu na presejalni program, naredimo nekaj zase in po-
sredno tudi za svoje najbližje.«p

Preventivni programi Dora, Zora in Svit rešujejo življenja



ALUMINIJ številka 3, stran  18

Aktiv Talumovih krvodajalcev

AKTIV KRVODAJALCEV

Dobitniki plaket in značk 
za leto 2015

Značka za do 
5-krat darovano kri 
Jani Gajser  
Denis Jušić 
Mihael Kirbiš 
Boštjan Koren 
Andrej Pulko 

Značka za 
10-krat darovano kri
Damjan Bedrač  
Edvard Koderman  
Feliks Kodrič  
Robert Mihelak  
Denis Pušnik  

Značka za 
15-krat darovano kri
Slavko Krajnc  
Marjan Križanec 
Roman Plohl  
Branko Prevolšek  
Alen Štrucl  
Janez Tominc  
Boris Toličič  
Robert Tušek  

Značka za 
20-krat darovano kri
Anton Cep  
Dušan Jaušovec 
Jožica Junger 
Leon Kozenburger  
Jožef  Krajnc  
Tomi Lendero  
Vinko Matjašič 
Franc Sauer 
Boštjan Žunkovič  

Jaz zate – ti zame

Obvestilo sodelavkam in sodelavcem, zaposlenim v družbah 
Skupine Talum, v Silkemu in Praliku
Krvodajalska akcija v marcu bo v torek, 29., in četrtek, 31. marca 
2016, med 7. in 11. uro na transfuzijskem oddelku ptujske bolni-
šnice.

Izlet krvodajalcev bo v soboto, 14. maja 2016. Predviden je izlet 
proti Dolenjski, druge informacije pa bomo še objavili.

AVTOR: MARJETKA LEDINEK 
FOTO: ALEKSANDRA JELUŠIČ

Občni zbor 

V prijaznem ambientu Bowling centra na Ptuju smo februarja izvedli 
letni občni zbor članov aktiva krvodajalcev Taluma, Silkema in Pralika. 
Udeležilo se ga je veliko članov. Po pozdravnem nagovoru in zahvali kr-
vodajalcem za dobro udeležbo na naših krvodajalskih akcijah smo sesta-
nek nadaljevali po dnevnem redu. Pregledali smo aktivnosti v preteklem 
letu, zastavili smernice za tekoče leto, si ogledali finančno stanje (aktiva) 
ter podelili plakete, značke in nagrade našim aktivnim krvodajalcem. 
Med podelitvijo smo jubilante ujeli v fotografski objektiv in naredili 
skupinsko fotografijo. Sledilo je kosilo, po katerem so se ljubitelji bow- 
linga preselili na stezo za bowling in v tekmovalnem duhu in prijetnem 
druženju preživeli petkovo popoldne. 

Zahvala

Zahvaljujemo se donatorjem, ki so nas finančno podprli pri realizaciji 
občnega zbora in nam omogočili izlet. Hvala za vašo odprtost in pripra-
vljenost prisluhniti, za podporo in zavedanje, da je pomemben prispe-
vek naših članov pri zagotavljanju te dragocene tekočine. Hvala upravi 
Taluma, sindikatu Skei Kidričevo, Silkemu, Praliku in regijski organiza-
ciji Skei Ptuj. Zahvaljujem se tudi naši službi za odnose z javnostjo za 
podporo in pomoč pri obveščanju sodelavk in sodelavcev.  
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Značka za 
25-krat darovano kri
Ivan Babšek  
Robert Gajser  
Branko Selinšek  

Značka za 
30-krat darovano kri
Janez Avguštin  
Nada Cimerman  
Andrej Golob  
Ivan Petek  
Mirko Šoštarič 
Janko Vindiš  
Dušan Vorih  
David Vrečko 

Značka za 
35-krat darovano kri
Robert  Bezjak  
Sebastjan Letonja  

Značka za 
40-krat darovano kri
Franc Horvat  
Jože Kampl  
Milorad Lazić  
Robert Merlak  
Franjo Mihelač  
Stanislav Širec  

Značka za 
45-krat darovano kri
Dušan Fridl  
Mirko Fruk  
Zlatko Intiher  
Viktor Zamuda 
Tomaž Zemljarič  

Značka in plaketa za 
50-krat darovano kri
Srečko Cajnko  
Maks Kostanjevec  
Mario Kuret 
Davorin Lubej  
Jožef  Reš  
Daniel Roškar  
Miroslav Sambolec 
Franc Šeruga  
Boris Železnik  

Značka in plaketa za 
60-krat darovano kri
Zoran Bilič  
Dragica Leskovar  

Značka in plaketa za 
70-krat darovano kri 
Darko Emeršič   
Marjan Anderlič 

Značka in plaketa za 
80-krat darovano kri
Tonček Cenar  

Značka in plaketa za 
90-krat darovano kri
Anton Zajko  

Značka in plaketa za 
100-krat darovano kri
Milan Prapotnik  

Plaketa za 
125-krat darovano kri 
Vojko Šohar 

Hvala vam!

Darovalci v februarju

Matej Munda (33)  
Vlado Mohorko (59)
Andrej Pulko (6)   
Tomaž Zemljarič (46)
Martin Turk (33)   
Zdravko Sok (42)
Slavko Vek (53)   
Jožef  Bezjak (67 
Viktor Zamuda (47)   
Anton Mohorko (63)
Robert Tušek (17)   
Franc Čuček (48)
Mirko Tikvič (72)  
Cvetka Bračun (8)
Enis Suljkanovič (10)  
Vekoslav Širec (28)
Milan Jerebič (31)   
Robert Bezjak (36)
Jožef  Rajh (44)   
Franc Korez (39)
Robert Gajser (27)  
Marjan Vindiš (41) 
Roman Železnik (56)  
Dušan Krajnc (79)

Branko Krošl (73)  
Gregor Jurko (6)
Miran Jeza (25)   
Janko Vindiš (31)
Ivan Babšek (26)  
Vinko Matjašič (21)
Janez Kiseljak (30)  
Kristjan Mlakar (11)
Zlatko Intiher (47)  
Aleksander Bezjak (33)
Zoran Barovič (6) 

Novinci na krvodajalskih 
akcijah

Kristjan Vindiš (1)
Franjo Skuber (1)
Robert Žvegla (1)
Primož Petrovič (1)
Zlatko Bolčevič (2)
Jernej Krajnc (3)
Matjaž Sok (3)
Boštjan Mohorko (4)
Zlatko Kardinar (4)
Branko Krajnc (5)
Nejc Šenkiš (5)

Pohvala novincem!

Krvodajalce, ki še niso prevzeli svojih priznanj, prosimo, 
da pokličejo Marjetko Ledinek na tel. št. 070 632 332.

Vojko Šohar, 125-kratni darovalec krvi Dragica Leskovar, 60-kratna darovalka krvi Milan Praprotnik, 100-kratni darovalec krvi
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RAZSTAVA

Brigita Ačimovič Brigita Ačimovič

V upravni stavbi Taluma so na ogled dela umetnikov, ki so v preteklosti prejeli nagrado Prešernovega sklada za likovno umetnost.

V avli Talumove upravne zgradbe 
so od 9. marca dalje na ogled dela 
umetnikov, ki so v preteklosti pre-
jeli nagrado Prešernovega sklada za 
likovno umetnost. Te nagrade so, 
poleg Prešernove nagrade, najvišja 
priznanja s področja umetnosti v 
Sloveniji, podeljuje pa jih Ministr-
stvo za kulturo. V časopisu Aluminij 
smo že pisali o nagrajenih umetni-
kih, ki so s svojimi deli zastopani v 
Talumovi umetniški zbirki, zato bo 
naslednji niz razstav v avli upravne 
zgradbe posvečen prav njim. 
Začeli smo s šestimi avtorji. Med 
njimi so štirje slikarji, Ivo Prančič, 
Oto Rimele, Aleksij Kobal in Živko 
Marušič, ter dva kiparja, Mirko Bra-
tuša in Janez Boljka (1931–2013). 
Razstava je vsekakor vredna ogleda. 
Vabimo vas, da si jo ogledate. Več 
o razstavi na http://issuu.com/ta-
lum6/docs/zlozenka?workerAdd
ress=ec2-54-82-94-22.compute-1.
amazonaws.comp

Nova razstava del 
iz Talumove umetniške zbirke

Fotografiji meseca

AVTOR:  DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORIČ
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SISTEMI UPRALJANJA

V skladu s Pravilnikom o korišče-
nju počitniških kapacitet objavlja-
mo razpis terminov za letovanje v 
Nerezinah in Červarju v letošnji 
poletni sezoni.  

27. junij 2016 – 4. julij 2016  
4. julij 2016 – 11. julij 2016  
11. julij 2016 – 18. julij 2016
18. julij 2016 – 25. julij 2016
25. julij 2016 – 1. avgust 2016           
1. avgust 2016  – 8. avgust 2016          
8. avgust 2016 – 15. avgust 2016           
15. avgust 2016 – 22. avgust 2016
22. avgust 2016 – 29. avgust 2016

V Talumovih počitniških kapaci-
tetah lahko letujejo: 
• zaposleni v družbah skupine 

Talum in/ali v družbah, ki so v 
večinski lasti Taluma (večinski 
poslovni delež), 

• zakonci in zunajzakonski part- 
nerji upravičencev iz prve ali-
neje ter njihovi nepreskrbljeni 
otroci, posvojenci ali pastorki, 
vendar samo skupaj z upravi-
čenci,

• upokojeni delavci in njihovi za-
konci oziroma zunajzakonski 
partnerji.

Direktorji družb skupine Talum 
in/ali družb v večinski lasti Talu-
ma, vodje služb oziroma direktorji 
PE v Talumu, d. d., ključni kadri – 
delavci s sklenjenimi individualni-
mi pogodbami v družbah skupine 
Talum in upokojeni člani družbe 
lahko počitniške kapacitete pod-
jetja uporabljajo le, če po izvedbi 
razpisa ostanejo prosta mesta.    

Če kapacitete niso zasedene, lah-
ko v njih letujejo tudi drugi (fizič-
ne ali pravne osebe).  

Upravičenci, ki so se prijavili za 
letovanje in so dvignili napotnice, 
vendar sami niso letovali, ampak 
so v počitniške kapacitete napoti-
li osebe, ki te pravice nimajo, ne 
morejo uporabljati počitniških 
kapacitet še naslednjih 10 let. 
Upravičenec, ki je v počitniške 
kapacitete napotil osebe, ki v njih 
nimajo pravice letovati, je dolžan 
plačati materialno nadomestilo za 
neupravičeno letovanje v višini 40 
odstotkov cene letovanja.p

Že veste, 
kje boste letovali? 

AVTOR:  VILI ŠTRAFELA
FOTO: SPLET

ROK ZA PRIJAVE: 21. marec 2016.
Vsi zainteresirani dobijo prijavnico v tajništvu, izpolnjeno pa 
oddajo v vložišče pošte Taluma. 

Cene najema počitniških kapacitet v Nerezinah, Červarju in v 
Štuhčevem domu

Panoramski pogled na Nerezine
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FOTOREPORTAŽA

Izlet na Bled

FOTO: TANJA FLAJS
             NATALIJA VINDIŠ
             VANJA TUBIN
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SINDIKAT

Tudi letos smo se iger udeležili 
predstavniki Regijske organizaci-
je Skei za Ptuj in okolico. Barve 
Ptuja smo uspešno zastopali člani 
sindikatov družb Talum in Silkem 
ter podjetij na lokaciji Agisa. Av-
tobus, v katerem je bilo 50 udele-
žencev, je s Ptuja proti Rogli krenil 
v jutranjih urah. Napovedi vreme-
noslovcev so bile točne. Ker smo 
sindikalisti vajeni različnih priti-
skov, nas tudi vreme ni oviralo, 
tako da smo tekmovanje izpeljali 
uspešno, predvsem pa varno.

Vožnja na Roglo je potekala v ve-
selem vzdušju. Na avtobusu smo 
razdelili vozovnice in štartne šte-
vilke. Tekmovalke in tekmoval-
ci smo bili razdeljeni v starostne 
kategorije, temu primerne pa so 
bile tudi številke. Mladi so morali 
počakati, da smo progo utrdili ti-
sti malo manj mladi. Kljub zeleni 
zimi je bilo na Rogli dovolj umet- 
nega snega, tako da je bila smuka 
odlična. Tudi sonce nas je ves dan 
prijetno grelo.

Zbrali smo se ob 8. uri, ob 9.30 
so se začela tekmovanja v velesla-
lomu, ob 10.30 pa v smučarskem 
teku. Tekmujejo lahko le članice 
in člani Skei, tekmovanje pa po-

teka po pravilih Smučarske zveze 
Slovenije. Kot je bilo omenjeno, 
so bili tekmovalke in tekmovalci 
razdeljeni po starostnih skupinah. 
Progi za veleslalom sta bili posta-
vljeni na smučišču Jasa, smučarski 
tek pa so pripravili na tekaškem 
poligonu na Rogli. Proge so bile 
dobro pripravljene in so zdržale 
vseh 627 tekmovalcev iz 12 regij.

Po tekmovanju smo imeli v Snežni 
dvorani na Rogli kosilo, po njem 
pa razglasitev rezultatov. Najbolj-
šim posameznikom in ekipam v 
posameznih kategorijah so sveča-
no podelili medalje in pokale. Za 
dobro voljo je skrbel DJ Ney.

Na skupno število točk vpliva 
število tekmovalcev, zato smo 
Ptujčani, kljub temu da nas je bilo 
letos 50, zelo zadovoljni s skupno 
uvrstitvijo. Iz nekaterih regij se 
je pripeljalo tudi več avtobusov 
tekmovalcev, kar je razvidno iz 
rezultatov. A rezultati vendarle 
niso toliko pomembni, kot sta 
pomembna druženje in prijetno 
vzdušje.

Čestitke vsem tekmovalcem. 
Ponovno se vidimo 20. junija 
2016 v Kidričevem!p

Rezultati v teku na smučeh in veleslalomu – 
posamezno po kategorijah

Mesto   Št. Član  Kategorija Čas
4 623 Zdravko Štumperger PTU - Tekači 10:23,27
7 440 Sebastjan Murko PTU - MBV 0:35,84
9 326 Blaž Slaček  PTU - MCV 0:35,82
19 469 Nejc Frangeš  PTU - MBV 0:41,37
27 342 Robert Gajser PTU - MCV 0:39,42
36 339 Dejan Šibila  PTU - MCV 0:41,14
36 455 Dejan Lovrenčič PTU - MEV 0:50,93
43 410 Danijel Bauman PTU - MCV 0:43,21
52 391 Robert Merlak PTU - MCV 0:45,56
54 300 Rudolf  Verlič PTU - MDV 0:56,24
55 242 Zlatko Tašner PTU - MDV 0:43,20
59 102 Milan Potočnik PTU - MEV 0:46,54
61 126 Marjan Vršič  PTU - MEV 0:42,84
62 189 Feliks Kodrič  PTU - MEV 0:43,01
66 415 Boštjan Zajšek PTU - MCV 0:55,34
74 110 Miran Jeza  PTU - MEV 0:45,46
75 198 Tone Peršuh  PTU - MEV 0:45,68
76 313 Milan Ritonja PTU - MDV 0:46,19
80 226 Andrej Golob PTU - MEV 0:46,16
81 211 Zvonko Kores PTU - MEV 0:46,25
92 108 Franc Mar  PTU - MEV 0:50,00

              Rezultati po regijah

Mesto Regija Točke
1. Gorenjska 2587
2. Velenje 2542
3. Koroška 1980
10. Ptuj 904

Zadovoljni s skupno uvrstitvijo

AVTOR:  IGOR JEZA
FOTO: SILVO PREDIKAKA

22. državno prvenstvo Skei Slovenije v veleslalomu in teku na smu-
čeh je potekalo v petek, 29. januarja 2016, na Rogli. Organizator 
tekmovanja je bila Regijska organizacija Skei Celje.

Tekmovalci v veleslalomu
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Zahvala
Ob izgubi dragega moža, očeta, tasta in dedka  

Ludvika Mlakarja 
iz Zgornje Hajdine 105a, upokojenca Taluma,
 
se iskreno zahvaljujemo sindikatu Skei Taluma za darovano 
cvetje, sveče in odigrano melodijo slovesa. 
Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti.
Iskrena hvala za izrečeno sožalje in besede tolažbe.
 
Žalujoči: žena Slavica in sin Srečko z družino

Zahvala
 Ob boleči izgubi dragega moža, očeta, dedija in tasta 

Stanislava Verdenika 
iz Slap 18, upokojenca Taluma,
 
se zahvaljujemo sindikatu Taluma za darovane sveče in godbeniku za 
odigrano melodijo slovesa. Hvala vsem za izrečeno sožalje, darovano 
cvetje in sveče.
Iskrena hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti.
 
Žalujoči: žena Martina in hčeri z družinama

Pomlad bo na tvoj vrt prišla.
In čakala, da prideš ti.
In sedla bo na rožna tla.
In jokala, ker te ni.
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Zakaj se športniki v oglaševanju 
sploh pojavljajo? Najprej zaradi 
navijačev, ki so pripravljeni kupiti 
vstopnice in različne spominke ter 
uporabljati izdelke, ki jih zvezdni-
ki propagirajo. Navijači so tisti, ki 
se veselijo zmag svojega moštva 
in jočejo zaradi porazov, najpogo-
steje ob sponzorsko oglaševanem 
pivu, ki so ga plačali s kreditno 
kartico, oglaševano po televiziji. 
Zaradi športnih zvezdnikov se 
oglaševani izdelek enostavno bo-
lje prodaja, še najbolje pred šport- 
nimi spektakli, kar oglaševalci 
vedo že dobro stoletje. 

Svoje lokalne okvire je vrhunski 
šport začel presegati s pojavom 
množičnih medijev, ko je postal 
ena udarnejših industrijskih pa-
nog, v kateri je posel mnogo po-
membnejši od tega, kar se dogaja 
na igrišču, v nove višave pa so ga 
prestavili rumeni mediji, ki se ne 
ukvarjajo s športnikovimi dosež-
ki, temveč izključno z njegovim 
zasebnim življenjem. To pomeni, 
da je življenje športnika podobno 
ciklu blagovne znamke, pri čemer 
je zaslužek odvisen od imidža in 
ne od same kakovosti izdelka. 
To pojasnjuje, zakaj Ana Kurni-
kova ni obogatela s kakovostnim 
tenisom, temveč s kakovostnim 
telesom, prav tako so zaslužki Da-
vida Beckhama kot športnika po-
stranski v primerjavi z dobičkom, 
ki ga prinaša David Beckham kot 
globalna blagovna znamka. Šov 
je pomembnejši od samega boja. 
Beckamov novi tatu je pomemb-
nejši od dobre igre pri Realu. Zato 
globalne pop ikone prej najdemo 
na straneh rumenega časopisja kot 
na športnih straneh. Še posebej 
po odločilnih tekmah, ko se lahko 

športnik z eno samo potezo pre-
seli z lestvice najbolj priljubljenih 
na lestvico najbolj osovraženih. 
Stresen poklic, ni kaj. In to ob ce-
lodnevni in celoživljenjski vadbi, 
ko te lahko ena sama poškodba 
stane življenjske kariere.  

In kako je v Sloveniji? »Je že bilo 
bolje,« bi lahko dejali ob pogledu 
na število obiskovalcev na pov-
prečni tekmi v državnem prven-
stvu (smučarskem, nogometnem, 
rokometnem …). Morda v dvo-
milijonski državi spravi množice 
ljudi na tribune le še spektakel v 
mednarodnem merilu, dejstvo pa 
je, da slovenska kupna in gospo-
darska moč daleč zaostajata za 
željami športnikov. V razmerah, 
v katerih lahko tuji zvezdnik pri 
nas mirne duše financira celotno 
športno panogo, so pri nas zasluž-
ki daleč manjši in v nasprotju s ti-
stimi v tujini padajo. Nogometaši 
danes, ko se večina klubov sooča 
z ogromnimi primanjkljaji, lahko 
le sanjajo o zaslužkih iz preteklo-
sti. Tudi v drugih panogah imajo 
klubi in posamezniki v Sloveniji 
veliko več težav s finančnim pre-
živetjem kot s svojimi tekmeci, 
obenem pa denarja kronično pri-
manjkuje za mlade talente. Recept 
za uspeh ni več samo talent, tem-
več tudi premožni starši, ki lahko 
prevzamejo vlogo sponzorjev in 
financirajo treninge. Pripravite si 
najmanj 10.000 evrov na leto, če 
vaš otrok krasno smuča ali dobro 
vihti lopar. Dokler bo prvi na vasi 
(beri: v Sloveniji), se povrnitve 
vložka ne nadejajte, šele ko bo 
prvi v mestu oziroma prvi v glo-
balnem smislu, lahko govorimo o 
uspeli investiciji. Sicer ga raje po-
šljite v šolo.p

Ko se peljemo skozi športni park 
v Kidričevem in pogledamo mla-
de upe, kako pridno trenirajo, se 
vprašamo, od kod razlika, da je en 
športnik lahko milijonar, drugi pa 
igra za sendvič. V profesionalnem 
športu so se že dolgo tega pošte-
no oddaljili od de Coubertinove-
ga načela, po katerem naj bi bilo 
važno sodelovati in ne zmagati. 
Čeprav se na olimpijskih igrah 
še nekako trudijo, da na tekmi ne 
bi bilo oglasov, je treba prizna-
ti prav oglaševalski industriji, da 
tudi sodobnih olimpijskih iger ne 
bi bilo brez denarja oglaševalcev. 
Više, hitreje, močneje gre nekako 
z roko v roki s pogostim podjet- 
niškim motivom, saj je treba v 
naslednjem letu pač narediti za 10 
odstotkov več prometa kot v pre-
teklem letu ne glede na razmere. 
In ker je to laže narediti v poslov-
nem svetu kot v športu, kjer še ve-
dno vladajo fizikalni zakoni, vsak 
tak uspeh globoko cenijo prav 
oglaševalci. Vsi preostali (beri: 
drugi ali tretji) pa veliko hitreje 
potujejo po cesti pozabe, kjer je 
denarja le še za vzorec. Prostora 
za amaterizem ni več.

Više, hitreje, močneje

GREGOR JURKO
FOTO: ALEKSANDRA JELUŠIČ



ALUMINIJ številka 3, stran  27

ALUMINIJ

ALUMINIJ

KRIŽANKA

Slovarček: APOGEJ - vrhunec, največja stopnja časa, EN FACE - naravnost v obraz, od spodaj, ICONIUM - antično ime turškega mesta Konya, 
MAELE - flamski pisatelj (Marcel Van), MAVSER - slovenski spidvejist (Jože), NEKTON - plavajoči organizmi v morju, SHEAR - ameriški režiser 
(Barry).



Vrtnarstvo Kidr ičevo

02 7990 792, 
www.revital-vrtnarstvo.si

Spomladanski dan odprtih vrat 

 Obiščite nas na naši vrtnariji 
v soboto, 9. aprila 2016, med 8. in 18. uro. 

Za vas smo pripravili::L&% K;::fff

• delavnice,
• vodene obhode,
• pestro ponudbo balkonskega cvetja, 
   strukturnih rastlin, enoletnic, sadik zelenjave …,
• strokovno svetovanje,
• akcijske cene (do 30 %)f!"#$.
• otroci bodo lahko zasadili svoj vrtiček.
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Otroci bodo lahko zasadili svoj vrtiček.
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